
گزارشی ازنقد کتاب »بی چشمداشت« 

ساعتی در میهمانی شعر و نقد
درنگ

عباسعلی ســپاهی یونسی  یکشنبه سوم 
مرداد، حوزۀ هنری خراســان رضــوی میزبان 
شاعران و علاقه مندان به شعر بود که در جلسه 
نقد کتاب »بی چشمداشــت« ســروده موسی 
عصمتی شــرکت کرده بودند. آنچه بیش از هر 
چیزی برایم جالب توجه بود، حضور چشــمگیر 
دوستداران شعر عصمتی در این جلسه پر بار ادبی 
بود. آنچه در پی می خوانید، بخش هایی از گفته 
های منتقدانی است که به نقد این اثر پرداختند. 

 کیفیت کلی شعرها...
هادی اسماعیلی: من به خود می بالم که جزو 
دوستان و آشنایان ایشان هستم و افتخار دارم که 
کتاب ایشان را نقد می کنم و درباره غزل ها هم 
می توان گفت که شــعرهایی که در این کتاب 
می بینیم، همه از نظر پختگی و یکدســتی و از 
نظر انتخاب کلمات و قافیه ، ردیف و دیگر مسایل 
در یک سطح نیستند. به نظرم باید سختگیری و 
تجربۀ شاعر بیشتر شــود تا انشای کامل تری را 
در این کتاب شاهد باشیم.در مجموع با نمره ای 
که به شعرها داده ام و با درصد بندی امتیازهای 
شــعرها، من به این نتیجه می رسم که کتاب، 
۶۴ درصد امتیاز را به دســت آورده است، یعنی 
کیفیت کلی این کتاب در این حد است.البته لازم 
است، شاعر با دقت و حوصله و وسواس بیشتری 

دست به چینش کلمات در شعرش بزند. 

 شعر رستاخیز کلمات است
مهدی آخرتی: پیش از شــروع گفته هایم 
به این ســخن فرمالیست ها اشاره می کنم که 
شــعر رســتاخیز کلمات و قاعده افزایی زبانی 
است. البته مد نظر آن ها بیشتر فرم بوده است 
نه محتوای شــعرها و از این منظر به نظر من 
فرم خیلی از شعرها، فرم خوبی نیست، هرچند 
شعر دارای اندیشــۀ والایی است، اما بهتر بود، 
بیشتر روی فرم کار می شد. در این مجموعه با 
قسمت هایی از شعرها بیشتر ارتباط برقرار کردم 
که مربوط به روشندلی عصمتی بود و این گونه 
شعرها از نظر عاطفه در بالاترین سطح ممکن 
هســتند و همچنین در بعضی شعرهای کتاب 
تصویرهای بسیار زیبا و حسی  ارایه شده است 
که باعث زیبایی کار شــده اســت.اما در مورد 
نقاط ضعف کتاب، این موارد به نظر می رســد 
که برخی ایرادات متوجه قافیه است. مثل قافیه 
شدن »شکســتن« و »رفتن« یا »نمک گیر« 
و »زمینگیــر« و بعضــی ضعــف تألیف ها و 
نارسایی های بیان هم وجود دارد.من احساس 
می کنم، مشکل بزرگ و عمدۀ عصمتی، ضعف 
تألیف هــا و نارســایی های بیان اســت و چند 
مورد هم ضعف پیکره بندی شعرها و یا بعضی 

ترکیب های انتزاعی که مورد پسند بنده نبود. 

 دنیای متفاوت شاعران
منیژه رضوان: با خوانــدن مجموعه به این 
نتیجه رسیدم که عصمتی بیشتر در پی رساندن 

پیام شعرش است و این ویژگی شعری اوست.
شــاعر بعضی کلمات ویژه را می آورد تا شما 
ناچار شــوید که ســخن او را بپذیرید و این 
باعث ایجاد صمیمیت می شود، مثل »من فکر 

می کنم« در این بیت:
من فکر می کنم که نشستن قبول نیست

رفتن بدون حادثه از من قبول نیست
اما برخلاف آقای آخرتی، من در کارها حشــو 
نمی بینــم، چون دنیای شــاعران با هم فرق 
می کند، زبان عصمتی طوری اســت که شما 
دوســت داریــد، کلمات را مزمــزه کنید و از 
آن هــا لذت ببرید. نکته دیگری که باید به آن 
اشاره کرد، این نکته است که احساس می کنم 
عصمتی از روی دســت بقیه نمی نویسد و کار 
خودش را انجام می دهد. ممکن اســت، شعر 
ایشان نسبت به کســی که دنباله رو دیگران 
اســت، قوی نباشــد، ولی من این نوع کار را 

ترجیح می دهم.

 وضعیت خاص شاعر
علیرضا ســپاهی لائین: مجموعۀ  موســی 
عصمتی را بــه اندازه ای که اســماعیلی منفی 
دیده اســت، منفی ندیدم و بویــژه با توجه به 
وضعیت خاص عصمتی بــه نظرم به رغم همه 
این محدودیت ها توانســته است، شعر خوب و 

قابل قبول بگوید و این نکته ای است که باید به 
آن توجه کرد.نابینایی در شعر ایشان هست، ولی 
ناتوانی نیست و در کنار این ویژگی اینکه شاعر به 
آرمان های انسانی متعهد است و با اعتماد به نفس 
شعر گفته اســت، برایم ارزش دارد.معدل شعر 
عصمتی را با سختگیری که داشته ام، حدود 70 
از صد می دانم و در مجموع من ضعف تألیف های 
آقای عصمتی را کم می بینم و جسارت هایش را 
می پســندم. اعتماد به نفس او برای من خیلی 
جالب بوده اســت، هر چند در جاهایی به نظر 
می رسد که شعرها یک جوری ناتمام است. یعنی 
به بلوغ 80 درصدی می رسند، ولی به صد درصد 

نمی رسند، بویژه در ابیات پایانی.
رضا یاوری: صحبت های من درباره  شعرهای 
سپید ایشان است و از منظر عریان بودن بیان 
و اینکه ســخن را در پرده نمی گوییم، نزدیک 
شدن به شعر آزاد به حساب می آید، ولی گاهی 
برخورد ایشان با شعر، یک برخورد کلاسیک 
است، هر چند اعتقاد دارم، عصمتی می تواند 
شــعر آزاد بگوید و خیلی هم موفق می تواند 
باشــد. چون در بعضی از این شــعرهای آزاد، 
جهانی که یــک نابینــا دارد، بخوبی تصویر 

می شود و این ها جالب است.

  حرف هایی که خوب زده شد
شهاب احمدی: به نظر من شعرهای کلاسیک 
عصمتی از نظر فرم و محتوا بسیار غنی و قوی 
است و وقتی از او پرسیدم که چرا شعر آزادت 

این طور نیســت، گفت که مــن در زمانی که 
شــعرهای کلاسیک را می ســرودم، خاطرات 
دوران بینایــی خــودم را داشــتم، ولی وقتی 
شــعرهای آزاد را گفتم، دیگر آن خاطرات را از 
یاد برده بودم و من فکر می کنم، اگر عصمتی از 
بقیۀ حواس خود که بسیار هم قوی است، در 
شعرش استفاده می کرد، این می توانست یک 
تشخص سبکی هم بشــود.در مورد شعرهای 
نو عصمتی من فکر می کنم که شــاعر حرف 
دلش را خیلی خوب زده است، ولی تنها خود 
حرف زدن مهم نیست، بلکه باید دید آیا شاعر 
از یک فرم خوب هم اســتفاده کرده اســت یا 
نه. در شعرهای کلاسیک، عصمتی یک شاعر 
طبیعت گراست و بســامد عناصر طبیعت در 

شعرشان بسیار بالاست.

 یاد طاها حسین افتادم
استاد محمدباقر کلاهی اهری: عصمتی را 
سال هاست که در مسیر شعر می بینم و اینکه 
عزیزانی از چهار گوشــۀ شــهر در این جلسه 
شرکت کرده اند، نشانگر ارزش شخصیت و شعر 
ایشان است. جهانی که عصمتی در آن زندگی 
می کند، جهان بزرگی اســت و به نوبۀ  خود از 
شما به خاطر چاپ این کتاب متشکرم. وقتی 
جهان عصمتی را نــگاه کردم، به جهان دکتر 
طاها حسین برگشتم و کار عصمتی مصداق 
این سخن اســت که به جای اینکه تاریکی را 

لعنت کنی، شمعی روشن کن.

 یک مدرس داستان:
اکثر مردم، داستان خوانی را
 یک تجربه  بیهوده می دانند!

ایســنا: یک مدرس داســتان گفت: اکثر مردم ما تصور 
می کنند، داستان خوانی یک تجربه بیهوده و صرفاً سرگرم 

 کننده است. 
فرحان نوری با بیان این مطلب اظهار کرد: داستان نویسی 
در ایران یک شغل محســوب نمی شود و وجه درآمدزایی 
ندارد و همین امر باعث کاهش اقبال مردم به آن می شود.

مســؤول بخش ادبی مجله تاک عنوان کرد: رسانه ای چون 
تلویزیون باید پیگیر سیاســتگذاری برای داستان باشد و 
برنامه های اختصاصی بــرای آن تولید کند تا مطالعه بین 
مردم نهادینه  شــده و در نهایت شاهد نقطه ای باشیم که 

نیاز به مطالعه در مردم حس شود.
وی ادامــه  داد: اگر در مدارس، برنامه ای ریخته شــود که 
دانش آموز ان بتوانند با داستان و رمان های قوی آشنا شوند، 

قطعاً تأثیر زیادی در فرهنگسازی کتابخوانی دارد.
این مدرس داســتان تأکید کرد: جنبــه تفریحی این هنر 
نســبت به هنرهایی چون عکاسی و موسیقی کمتر است. 
نســبت به عکاسی محصولی دیر تولیدتر است و نسبت به 
موســیقی درآمد کمتری به همراه دارد و به همین دلیل 

گرایش به آن هنرها از داستان نویسی بیشتر است.
وی در خصــوص نــوع نقدی که در این جلســات صورت 
می گیــرد، عنوان کــرد: اســاس بررســی های مــا نقــد 
ســاختارگرایانه و زیبایی شناسانه اســت و ما به نقدهایی 
چون روان شناسی، جامعه شناسی و فمنیستی کاری نداریم 
و همچنین بررســی نمادها را نیز در دستور کار خود قرار 

نمی دهیم.
این مدرس داستان افزود: در تحلیل آثار، ارجاع برون متنی 
مدنظر نیست و داستان با نشانه هایی که در دل خود دارد، 

تحلیل می شود.
وی در مورد برنامه کاری جلســات اظهارکرد: ما برای هر 
فصل سال برنامه خاص آن را داریم که معمولاً به این شکل 
است که در هر فصل یک کارگردان انتخاب شده و آثار وی 

در آن سه ماه بررسی می شود.
نوری با بیان اینکه فیلم ها غالباً براساس کارگردان هایشان 
انتخاب می شــوند، افزود: گاهی نیز فیلم هایی که بتازگی 

اکران شده و جوایز مهمی را دریافت  کرده، تحلیل می کنیم 
و به طور کلی می توان گفت، دید متعصبانه و محدودی در 

انتخاب فیلم ها نداریم.
وی در مورد ایرانی یا خارجی بودن کشورهای تولیدکننده 
فیلم هــا ابرازکرد: اگــر فیلم خوبی در ایران اکران شــود، 
همچــون فیلم های دیگــر آن را ارزیابی می کنیم و صرف 

ایرانی یا خارجی بودن فیلم مدنظر ما نیست.
مســؤول بخش ادبی مجله تاک اظهار کــرد: به هر روی، 
بیشــتر فیلم هایی را انتخاب می کنیم که روایت داستانی 

دارد.
وی ادامه داد: کارهای یکسری از فیلمنامه نویسان اروپایی 
که بیشــتر مبنای سینمایی و فنی دارند، در دستور کار ما 
قرار نمی گیرند، چون چیزی که ما به دنبال آن هســتیم، 

داستان گویی است و نه تکنیک.
نــوری در خصــوص فیلمنامــه نویســانی کــه جریان 
داســتان پردازی را دنبال می کنند، عنــوان کرد: در ایران 

آقای فرهادی این روند را دنبال می کنند.
وی افزود: می توان گفت که توجه به داستان پردازی بیشتر 

از هر جای دیگری در سینمای آمریکا دیده می شود.

  توجه به جلسات بهتر شده است
وی در خصوص روند اســتقبال از جلســات داستان اظهار 
کرد: خوشبختانه توجه به جلسات داستان از گذشته بهتر 
شده اســت. در قدیم بیشتر به جلســات شعر مشهد توجه 
می شــد و رغبت جمعیت غالب به آن سو بود، اما بتازگی 

شاهد ایجاد گرایش نسبت به داستان هستیم.
این مدرس داســتان گفت: در این جلسات، فیلمی نمایش 
داده نمی شود و معمولاً برای آنکه پیش از بررسی هرفیلم، 
مطمئن باشــیم که آن فیلم دیده شده است، از هفته قبل 
عنوانش را اعلام می کنیم تا دوســتان آن را تهیه کنند و 
همچنین در صورت نیاز خود فیلم  را در اختیارشــان قرار 
می دهیم.وی با بیان اینکه جلســات به صورت دو ســاعته 
برگزار می شود، اظهارکرد: ساعت اول به نقد و بررسی فیلم 
می پردازیم و در ساعت دوم داستان های جدید نیویورکر را 
که تیم ترجمه ما آن ها را ترجمه می کنند، بررسی می کنیم 

و همچنین گاهی داستان خود اعضا را بررسی می کنیم.
نوری در خصوص سابقه این جلسات ابراز کرد: 15 سال از 
شروع جلســات بوطیقا می گذرد و به طور منظم هر هفته 

پنجشنبه ها این روند، پیگیری می شود.

خبر
برگزیده جشنواره نقاشیخط

و حروف نگاری رضوی:
هنرمندان اشاعه دهنده 

فرهنگ منور رضوی هستند 

قدس:  یکی از برگزیدگان جشــنواره نقاشیخط و حروف 
نگاری رضــوی گفت: هنرمندان باید بــا تولید آثار فاخر 
تلاش کنند، هر یک به ســهم خود فرهنگ منور رضوی 

را گسترش دهند.
حنیــف رحیمی پور با اشــاره بــه اینکه امســال کارگاه 
آموزشــی که ویژه هنرمندان برای تولیــد آثار با کیفیت 
بالا برای ارایه به پنجمین جشــنواره نقاشیخط و حروف 
نگاری از ســوی اداره کل فرهنگ و ارشــاد استان برگزار 
شــد،  بســیار مفید بود،  افزود: سال گذشــته با ارایه اثر 
 »علی بن موســی الرضــا)ع(« عنوان شایســته تقدیر را 

کسب کردم.
ایــن هنرمند برجســته با بیان اینکه امســال نیز با اثری 
با عنوان »امام رضا)علیه الســلام(« در جشــنواره شرکت 
کرده ام، یادآور شــد: هنرمندان باید بــا تولید آثار فاخر 
تلاش کنند، هر یک به ســهم خود فرهنگ منور رضوی 

را گسترش دهند.

بازدید بهنام صفوی
از مؤسسه خیریه همدم

قدس: بهنام صفوی خواننده مطرح کشــورمان  از همدم 
بازدید کرد.

دیدار بهنام صفوی  خواننده موسیقی پاپ، به همراه مدیر 
برنامه هایش از مؤسســه خیریه همــدم در حالی صورت 
گرفت که بهنام صفوی کــه خودش این روزها با بیماری 
سرطان دســت و پنجه نرم می کند، در آرامش خاصی از 
قسمت های مختلف مؤسســه بازدید و با دختران معصوم 

موسسه، اظهار همدلی کرد.
صفوی، ابتدا به ســرای مهر رفت و بــا تک تک دختران 
فرشــته صفت بخش، گــپ زد و با آن ها عکس ســلفی 
گرفــت و در ادامــه بازدیــد خــود درکارگاه گلیم بافی، 
تک تک طرح های بافته شــده دختران بــاذوق را دید و 
گفت: این کار نشــان دهنده زحمات مؤسســه همدم و 
 بالاتر از آن نگاه خــاص خداوند به دختران این مجموعه 

است.
دیــدار با بچه هــای خانه پناهگاهی و همصحبت شــدن 
با  آن هــا و اجرای برنامه  صفوی برای بچه ها در ســالن 

اجتماعات همدم بخش دیگری از این بازدید بود.
بهنام صفــوی در پایان بازدیدش از همــدم گفت: اینجا 
ایستگاه آرامش زندگی برای من است و امیدوارم، بزودی 

دوباره در میان کودکان همدم حاضر شوم.

رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبي  
از قنوات بلده بازدید کرد

 بیرجند- خبرنگار قدس: نماینده مردم شهرستان های 
فردوس، طبس، بشــرویه و ســرایان در مجلس شــورای 
اســلامی بر لزوم توجه ویژه دســتگاه های اجرایی مرتبط 
بخصوص میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری به 

این مجموعه تأکید کرد. 
محمد رضا امیر حســنخانی  در بازدید از مجموعه قنوات 
بلده فردوس از نزدیک از اقدامات انجام شــده و مشکلات 

موجود آگاه شد. 
وی خواســتار توجه ویژه دســتگاه های ذی ربط از جمله 
جهادکشــاورزی، آب منطقه ای و میراث فرهنگی به این 

مجموعه شد.
وی از کلیه کاریزهای مجموعه بلده و مســیر گردشگری 
بازدیــد واظهار امیــدواری کرد که فرصــت ثبت جهانی 
 تبدیل به فرصتی جهت  رونق و توسعه گردشگری منطقه 
شود.                                                                                                                              

رونمایی از8جلد کتاب
از مؤلفان شهرستان جوین

کتابخوان  نشســت  دومین  خبرنگارقــدس:  جوین- 
کتابخانه ای شهرســتان جوین با حضور جمع کثیری از 
علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی در کتابخانه مســروری 
حکم آباد مرکزبخش عطاملک شهرستان جوین با رونمایی 

از تعداد هشت جلد کتاب برگزار شد.
از جمله ایــن کتاب ها کتاب آیین شــهروندی با نگارش 
رحمت الله محمدخواه )شــهردار نقاب( است که در مورد 

جامعه شهری بحث می کند.
در این مراســم همچنین از کتاب افسانه های گلین باجی 
نوشــته فاطمه حکم آبادی رونمایی شد و مورد استقبال 
حضار قرار گرفت و تعدادی از کتاب ها در این رونمایی به 

حاضران اهدا شد.
لازم به ذکر اســت که در این مراسم هشت نفر از اعضای 
ایــن کتابخانه اقدام به معرفی کتاب های مورد علاقه خود 
کردنــد و دو نفر نیز در مورد کتب تألیفی خود نکات لازم 

را برای حاضران تشریح کردند.

آستان نیوز    محسن توسلی متولد سال 13۴7 مشهد 
اســت. کارشناسی پرستاری دارد و خوشنویسی را زیر نظر 
مرتضی روحانی، حســین ترمه چی، عبدالصمد صمدی و 

سیدمحمد حسینی موحد آموخته است.
در کارنامه درخشان هنری وی برپایی بیش از25 نمایشگاه 
انفرادی داخلــی و خارجی )ترکمنســتان( و بیش از 30 
نمایشگاه گروهی داخلی و خارجی )در ترکیه، بنگلادش و 
پاکستان( داوری چندین جشنواره داخلی، انتشار مجموعه 
گرافیکی »آرام دل« و کسب رتبه نخست در جشنواره های 
کریمه اهل بیت)س(، طلیعه ظهور، هنرهای تجسمی امام 
رضا)ع(  و همچنین دومین جشنواره های هنرهای تجسمی 
فجر و آموزش نقاشــی خط در مکتب هنر رضوان مؤسسه 
آفرینش های هنری آستان قدس رضوی به چشم می خورد.

   امروز ما با کســی که کارشناسی پرستاری دارد، 
طرفیم یا هنرمند خوشنویسی که نقاشی خط را به 

صورت حرفه ای انجام می دهد؟ 
راســتش داستانش طولانی است! همه چیز از کلاس پنجم 
دبستان شــروع شــد. از توجه یک معلم خوش قریحه به 
مشق هایی که من بســیار خوش خط و مرتب می نوشتم و 
او که به خوشنویسی علاقه مند بود، مرا به این هنر ترغیب 
کرد. یادم است اوایل انقلاب بود و آن روزها استاد اسماعیلی 
قوچانی نمایشــگاهی در مشــهد داشــت. او به من پوستر 
نمایشــگاه را که انواع خطوط خوشنویسی )طغری، معلی، 
کوفی و...( درآن نوشــته شــده بود، داد و گفت: توسلی! بیا 
این نام های خطوط را بخوان. من در آن ســن و سال حتی 
نمی توانستم آن ها را درست بخوانم، اما با ذوق و شوق به آن ها 
نگاه می کردم و او مرا تشویق کرد که به دیدن نمایشگاه بروم. 

   پس نخستین جرقه از همان جا زده شد...
بله. ایــن علاقه در من بــه وجود آمد و ادامــه یافت. در 
دوران راهنمایی در مدرســه مجلســی تحصیل می کردم 
و فعالیت هــای زیادی در تهیه روزنامــه دیواری و کارهای 
فوق برنامه داشــتم. همزمان عضو فعــال کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان بودم و آنجا هم روزنامه دیواری 
درست می کردم. کم کم با به تصویر کشیدن شخصیت های 
گوناگون به ســمت نقاشی متمایل شدم. بویژه با ارتباط با 
محیطی که در آن بزرگانی چون اســتاد مرتضی روحانی، 
مرحوم استاد حسین ترمه چی، استاد عبدالصمد صمدی 
و استاد سیدمحمد حســینی موحد رفت وآمد داشتند و 
می توان گفت، این عزیزان نخســتین هنرمندان نقاش و 
خوشــنویس مشــهدی بودند که کارگاه هایی مانند ورک 

شاپ های امروزی برگزار می کردند.
  یعنی حضور در محضر چهره های سرشناس دو عرصه 

نقاشی و خوشنویسی شما را خوشنویس نقاش کرد؟
 بله، دقیقاً. به اتفاق استادان به طبیعت می رفتیم و نقاشی 
می کردیم. کم کم رنگ وارد خوشنویسی های من شد و من 

هر دو هنر را همزمان دنبال می کردم.

   از هنر نقاشی خط بگویید.
 اولش با نقاشــی کردن خط شروع شد. اسماعیل جلایر و 
حســن زرین قلم و چند تن دیگر لابه لای خطوط استاد 
میرزا غلامرضا را نقاشــی کردند. گاهی اسماعیل جلایر در 
کنار خطوط منظره می کشید. عده ای دیگر بودند که نقاشی 
می کشیدند و در نقاشــی، خط می نوشتند. گر چه در این 
مــورد هنوز ابهام هایی وجود دارد که چه کســی به وجود 

آورنده نقاشی خط بوده است.
  عنصر بیشتر آثار شما چیست؟ خط بر نقاشی غلبه 
می کند یا نقاشی بر خط؟ یا هردو در یک راستا هستند؟

من سعی کرده ام که هیچ کدام نه به نفع دیگری کنار برود 
و نه آن یکی را کنار بزند؛ یعنی خوشنویسی نباید رنگ و فرم 
را کنار بزند یا برعکس. باید خط و نقاشی جوری با لایه های 
درونی و بافت کار ترکیب شوند که نتوان آن ها را از هم جدا 
کرد. تلاشــم این است که اثر با بوم و کلاف و رنگ و خط و 

فرم همگی یک مجموعه واحد یکپارچه را تشکیل دهند.
  بیشتر چه سبک و تکنیکی را در آثارتان دنبال می کنید؟

 در نقاشــی خط تکنیک ها بسیار زیاد است و هر تکنیکی 
شاخه های فرعی وســیعی دارد که هر کدام برای خودش 
دنیایی است. طوری که آدم دوست دارد چندین عمر داشته 
باشد تا بتواند همه آن ها را تجربه کند. من کم و بیش بیشتر 
تکنیک ها را تجربه کرده ام، اما بتازگی سعی می کنم از تمام 
ظرفیت های عنصر خوشنویسی استفاده کنم و آن را در کادر 
و کلاف و بوم محدود نکنم. حتی در قســمت هایی متن از 
کادر بزند بیرون. می خواهم دامنه برداشت مخاطب باز باشد 
و کســی که جلوی تابلو می ایستد، بتواند اثر را در تخیل و 

ذهنش ادامه بدهد.
  چرخش قلم و رنگ شما بر بوم، بیشتر پیرامون دین 

می چرخد. این تأثیر از کجا ریشه گرفته و می گیرد؟
بله، درست است. بیشتر نمایشــگاه های من با موضوعات 

مذهبی بوده اســت. چرا وقتی در مسیر رودخانه هستیم، 
از سرچشــمه آب برنداریم؟! ببینید ما سراغ آثار هر کدام 
از ادیبان و عارفان که برویــم، حضور قرآن و احادیث ائمه 
اطهار)ع( را شاهد هســتیم. برخلاف تصور دیگران کار در 
فضاهایی به جز آثار مذهبی خیلی راحت تر است. می توانی 
زیر اثر بزنی: بدون عنوان! و یک ســری حروف و متریال را 
در هم بپیچانی و فرمی از آن استخراج کنی. این برای من 
راحت تر از این است تا که بخواهم براساس محتوای دینی یا 
ادبی فرم و قالب را در حروف بگنجانم. اما برای من کارهایی 
با مضمون دینی راضی کننده تر است و حس بهتری به آن 

دارم و ارتباط نزدیکتری با این موضوع برقرار می کنم.
   آیا تا به حال با موضوع شخصیت حضرت رضا)ع( 

نیز اثری به انجام رسانده اید؟
بله. من دو نمایشــگاه اختصاصی در مورد حضرت رضا)ع( 
داشته ام و همچنین در نمایشگاه های گروهی دیگری که به 

این مضمون بوده، شرکت کرده ام.
  به نظر شــما در معماری های جدیدی که در حرم 
مطهر در حال انجام است، می توان از نقاشی خط هم 

در تزیینات استفاده کرد؟ 
 به نظر من »سیاه مشق« خود جلوه ای از هنر نقاشی خط 
است. اصلاً احتیاجی نیســت که ما نقاشی خط را به حرم 
ببریم، بسیاری از کتیبه نگاری های حرم نقاشی خط هستند. 
این کتیبه ها، همچون کتیبه بایسنغری صحن گوهرشاد که 

همه به آن مباهات می کنیم، قرن ها به یادگار می مانند. 
البته باید در هنر معماری جدید به اجرای درســت نقاشی 
خط توجه بیشتری داشــته باشیم. باید بسیار هوشمندانه 
و هنرمندانه فرم های خط را با نقش مایه های ســنتی مثل 
آیینه، آجر و گل و مرغی که بسیاری از آن ها از دوره صفویه 
به ما رسیده است، ترکیب کرد که هیچ کدام دیگری را نفی 

نکند و در خدمت هم باشد.

 محسن توسلی، خوشنویس:

کتیبه های حرم مطهر مایه افتخار است

k h o r a s a n e m r o o z @ q u d s o n l i n e . i r
فرهنگ و هنر

نمایش »نوبت یعنی بعدی« در تماشاخانه اشراق ایکنا: نمایش »نوبت یعنی بعدی« که به بخش مرور سی و چهارمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر راه یافت، بزودی 
در تماشاخانه اشراق حوزه هنری مشهد اجرا خواهد شد.این نمایش دو روایت موازی دارد و درباره جنگ است و ماجرای پیرزنی را روایت می کند که به دنبال یافتن عضو برای 

پیوند زدن به بدن پسر بیمارش است و ... این نمایش از ۱۰ تا ۳۱ مرداد در تماشاخانه اشراق حوزه هنری واقع در هاشمیه ۲۲-۲۰ اجرا خواهد داشت.
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سوژه از شما / پیگیری از ما

 قـدس ویـژه خـراسان
در راستای رسالت مطبوعاتی وظیفه 

خود می داند در جهت رفع مشکلات 
مردمی،  سوژه های ارسالی از سوی 

خوانندگان  عزیز    در حوزه های 
شهری، اجتماعی، اقتصادی و ...  را 

پیگیری و منعکس کند .
منتظر سوژه های شما از 

طریق سامانه پیامکی  هستیم.
لطفاً ابتداي پیام کلمه »سوژه« را قید نمایید.
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